
Gy&sri Imre elvtárs a HŰBI/fÖT-han 
Több nő dolgozik Csongrád 

megyében, mint férfi . Mégis 
sokszor és sokan hajlamosak, 
arra , hogy a nők munkahelyi 
és otthoni körülményeit be-
folyásoló problémákat mellé-
kes színezetű ..rétegügynek" 
tekintsék. A nők nem egy ré-
teg a sok közül; viszont az 
ipari üzemekben foglalkozta-
tottak többsége is nő. Ebből 
következik, hogy minden in-
tézkedés, gond. amely a nő-
ket érinti, eleve megyei mé-
retű. 

— Ha a megyében a m u n -
kások helyzetéről beszélünk, 
akkor döntően az asszonyok, 
lányok munkájá ró l van szó. 
Ebből az is következik, hogy 
ha a munkások véleményét 
aka r juk hallani, az üzemek-
ben dolgozó nőkkel beszélge-
tünk — ezekkel a szavakkal 
kezdte beszélgetését tegnap 
délelőtt a HÓDIKÖT mun-
kásasszonyaival Győri Imre 
elvtárs, az MSZMP Központi 
Bizottságának tagja, a me-
gyei pártbizottság első t i tká-
ra. Hódmezővásárhely or-
szággyűlési képviselője. Ott 
voltak vele Török József elv-
társ. a hódmezővásárhelyi 
városi pártbizottság első t i t-
kára és Dobai József elvtárs, 
a hódmezővásárhelyi városi 
pártbizottság t i tkára is. Az 
asszonyok, akikkel beszélget-
tek, mondhatni az üzemré-

Győri Imre 

szek, a szocialista brigádok 
szószólói voltak, mer t alig 
hangzottak el Győri Imre 
elvtárs kérdései — milyen az 
életük az üzemrészben és a 
gyáron kívül? Hogyan lát-
ják az életszínvonal a laku-
lását az ú j gazdasági mecha-
nizmusban? Minek szoktak 
örülni, és miért bosszankod-
nak? — máris sorjáztak a 
vélemények. 

( L l e b m a n n Bé la re lvéte le) 

elvtárs a IIODIKÖT munkásnői körében 

A megelégedés, a büszkeség 
hangián 

Napirendre kerültek a 
vállalati irányítás ú j , önál-
lóbb módszerei, az anyagi 
ösztönzés, legtöbb szó azon-
ban kétségkívül arról esett, 
amivel a munkásasszonyok a 
legközvetlenebbül találkoz-
nak: a keresetek, a fogyasz-
tói, a piaci árak, az áruel -
látás. Hallottak a pártveze-
tők panaszt és hal lot ták a 
megelégedés, a büszkeség 
hangjai t . Ám ahogy szóba 
kerül tek a munkakörü lmé-
nyek, a gyáron belüli mun-
kásellátás. a keresetek, hogy 
a vál lalatnál az egy dolgo-
zóra eső kereset havonta már 
közel 1500 forint , rögtön so-
rolták a problémákat is. 

— J ó a munkakörülmény. 
Szépek, tiszták és egészsé-
gesek a munkatermek. Mi, a 
kézigépesek elégedettek va-
gyunk a keresettel, hiszen az 
e lmúlt hónapban csak há-
rom munkásasszony volt 
közöttünk, aki 2000 for int-
nál kevesebbet keresett — 
szólt Likhanecz Lászlóné. — 
Elégedettek lennénk, ha . . 
— És ez a ha később is gyak-
ran akaszkodott a beszélge-
tés fonalába. Ez az egyszerű 

szócska szinte lüktetett a 
mögötte levő problémáktól. 

— J ó és megnyugtató az. 
ha egy 20—30 év közötti 
munkásasszony 2400—2600 
forintot keres Hódmezővá-
sárhelyen. Ez nagy előrelé-
pésről tanúskodik. De vá jon 
jó-e az, ha a kereset is. az 
á rak is ál landóan fu tnak fel-
felé. Mi, munkások azt kér-
deztük, hogyan lá t ja a pár t 
Központi Bizottsága, a kor-
mány ezt a „futást". Nem 
lenne-e jobb. ha megállna a 
kereset emelkedése, és meg-
nyugodnának az á rak is? 

Nem panaszlistaként, csak 
tájékoztatásként , szinte kö-
zösen áll í tották össze azon 
fogyasztási cikkek l istáját , 
amelyeknél indokolatlannak 
ta r t ják , hogy rövid néhány 
hét a la t t háromszor is vál-
toztatták az árukat . 

— A háztartási boltokban 
egyik napról a más ikra a „Hi-
pó" á ra három forintról ha t 
for intra emelkedett . Egyes 
mosóporfaj ták dobozára az 
utóbbi hetekben háromféle 
árat is ír tak. Néhány napja 
egy liter terpent int 23,40-ért 
vásároltak, négy nap múlva 
30 forintért , s ma már fél 
l i tert adnak 18,50-ért. 

cukrászdát építettek, talán 
jobb lett volna kisebb is, 
hogy jusson hely hentesüz-
letnek, fűszerboltnak, — ezt 
Nagy Pá lné mondta, s hoz-
záfűzte: — A munkásel lá-
tás javításához az is hozzá-
járulna körzetükben, ha az 
ügyeletes orvos, aki délelőtt 
10-tól 12-ig, délután 4-től 6-
ig t a r t hivatalosan rendelést, 
ne 11 órakor, és ne délután 
5-kor érkezne a rendelőbe, 
amikor már összegyűltek a 
betegek, s végül nem tud 
mindenkit megvizsgálni. 

— Lehet-e „norma" az, 
hogy a délelőtti műszakban 
dolgozóknak órákig kell jen 
hús vagy friss kenyér után 
járkálni , a peremkerületek-
ből a belvárosba utazgatni? 
— kérdezték. 

A munkásasszonyokat ter-
mészetesen Hódmezővásárhe-
lyen is az érdekli elsősorban, 
hogy szép áru t kapjanak. 
Ezért terjed el széles körben 

az a vélemény, h o g y az 
üzemek kössenek szerződése-
ket a termelőszövetkezetekkel 
a zöldségfélék értékesítésére. 
A HÖDIKÖT Vorosilov úti 
gyárában két napig árusítot-
tak gyümölcsöt, de már a 
harmadik napon megtiltották 
ezt a termelőszövetkezet-
nek. 

— Igen — szólt a válasz 
—, keresni, kutatni kell az 
ellátás javí tásának módjá t 
az ipari és a kereskedelmi 
vállaltok vezetőinek. Hód-
mezővásárhelyen rövidesen 
megkezdik egy központi á ru-
ház építését. De ez nem old-
ja meg a problémát, mint 
ahogy központilag nem is 
lehet megoldani egyetlen 
város, vagy üzem problémá-
já t sem. A helyi kezdemé-
nyezésnek nagy szerepe van 
ebben. S ha másképp nem 
megy, magánkiskereskedők-
nek kell engedélyt adni ar-
ra, hogy boltot nyissanak. 

Támogatja az állam 

Tisztességes munkával 
tisztességes áron 

Azt viszont örvendetesnek 
ta r t j ák , hogy a gyümölcs-
árak ma olcsóbbak, mint ta-
valy voltak. Helyeslik, hogy 
egyes háztartási gépek ára 
is alacsonyabb, így az egyik 
cikk á ra bizonyos mértékig 
ellensúlyozza a másikat. De 
sa jnála t ta l ál lapították meg, 
hogy a kis keresetű dolgozók 
által vásárolt élelmiszerek 
ma lényegesen többe kerül-
nek, s ez érezteti hatását 

életkörülményeik alakulásá-
ban. 

— Az árszint — hangzott a 
válasz — meghatározott ke-
retek között változott. Bi-
zonyos esetekben tőlünk füg-
getlenül, például az első fél 
évben a zöldségárak a laku-
lása, de összességében az el-
múl t két esztendőben e? az 
árszintemelkedés nem ma-
gasabb három százaléknál. S 
valóban nem minden réte-
get egyformán érintett . Aki 
nem vásárol hűtőszekrényt, 
viszont több zoknira és más 
olyan iparcikkre van szük-
sége, amelynek ára emelke-
dett, azt érinti az árszintnö-
vekedés. S van olyan árszint-
mozgás, amely indokolatlan. 
Sem a kérésiét, sem a kí-
nála t nem változott, de az 
á rak mégis. S ezek az árak 
az üzemekben változtak el-
sősorban. Igyekeznek áthá-
rítani minden újabb' terhet a 
vásárlókra, s nem keresik 
eléggé az önköltségcsökken-

tés módját A pár t és a kor-
mány életszínvonal-politiká-
ja azt sugalmazza, hogy a 
termelésben teremtsük meg 
az árak csökkentésének lehe-
tőségét. Az ármozgásokat 
nem kerü lhe t jük él, de az, 
hogy csak felfelé mozognak 
az árak, nem egészséges do-
log. A szocialista erkölcs kö-
telezi az ipart, a kereskede-
lem vezetőit, hogy tisztessé-
ges munkával , tisztességes 
áron termeljenek, és így is 
értékesítsenek. Ezt közgazda-
sági eszközökkel igyekszünk 
elérni, de ha kell, adminiszt-
ratív eszközöket is alkalma-
zunk, hogy a különböző gaz-
dálkodási tevékenységek ne 
menjenek a dolgozók élet-
színvonalának rovására. 

Sohasem lehet eléggé 
hangsúlyozni, hogy a m u n -
káslakta területek ellátása a 
munkások helyzetének is 
egyik fő kérdése ugyan —, 
de a hangulat a lakulásában 
feltétlen az. Mint a mun-
kásasszonyok szavaiból is 
kiderült , nemcsak arról van 
szó, hogy a Tarjántelepen, 
vagy az ú j városrészben 
nincs elég üzlet, hanem ar-
ról is, hogy a boltokban nem 
megfelelő az áruválaszték, s 
a kiszolgálás. A délutáni 
órákban nem jó a hentesáru 
ellátás, gyakran kenyeret 
sem lehet kapni. 

— A Tanács tér környé-
kén, szép, reprezentatív 

Ma már világos, az idő-
közben szerzett tapasztalatok 
bizonyítják, hogy az újszü-
lött gondozását, nevelé-
sét a lehető legjobban az 
anya teljesítheti. De a három 
év eltelik egyszer. Sajnos, 
Vásárhelyen sincs elegendő 
üzemi és tanácsi bölcsőde és 
napköziotthon. Erről Kalmár 
Józsefné beszélt, aki két 
gyermeket nevel. Elmondot-
ta, hogy vannak, akik sokal-
ják, ha egy-egy gyerekért 
8—9 forintot kell fizetni na-
ponta. I t t érdekes párbeszéd 
alakul t ki. 

— Például te, odahaza a 
levest, a főzeléket, a kenye-
ret, az uzsonnát, mindazt, 
amit a gyerek kapha t 
ennyiért, va jon elő tu-
dod-e áll í tani? — kérdezték. 

— Nem. Erről szó sincs. 
Valóban ennyiből nem tu-
dom étkeztetni a gyereket. 

Végül közösen készítették 
el a vi ta összefoglalóját: 

— Az olyan családoknál, 
ahol az egy főre eső jöve-
delem alacsony, ott lénye-
gében egy-két forintot f i -
zetnek napköziotthoni dí j-
ként. S igazságos az, hogy 
a nagyobb jövedelemmel 
rendelkező szülőktől többet 
ké r jen az állam. — Itt egy 
kis kitérővel az üzemétkez-
tetésről is szót ej tet tek. Is-
mét Likhanecz Lászlóné 
vette át a szót: 

— Az én menyem odaha-
za van, mer t kisgyermekét 
neveli. A kistóparti vendég-
lőben étkezik, 7.50-ért kap 
egy előfizetéses menüt . A 
f iam it t étkezik a gyárban, 
Valamennyivel olcsóbbért. 
Már többször megkérdeztem 
önmagamtól; vajon hogyan 
tud ja ennyiért adni az ebé-
det a vendéglő, és az üzem? 

A kérdésre Győri Imre 
elvtárs országos adatokkal 
válaszolt. Elmondotta, hogy 
a vendéglői étkezést az ál-
lam évenként 800 millió fo-
r int ta l dotálja, az üzemi ét-
keztetés támogatása sem ke-
vés, hiszen meghaladja a 
700 millió forintot. Ezért 
aki 7.50-ért étkezik a ven-
déglőben, annak a zsebébe 
az állam tesz néhány forin-
tot. De csak annak, aki ott 
ebédel. Aki nem, az termé-
szetesen nem részesül ilyen 
„pótlékban". 

Sokak problémája itt eb-
ben az üzemben is az albér-
let. Sok f iatal lány dolgo-

zik a gyárban, olyanok akik 
vidékről kerültek a városba, 
a gyárba. Akkora a kereset 
az albérleti szobák iránt, 
hogy Vásárhelyen az árak 
maximalizálása illúzió. Sa j -
nos, senki sem tudott még 
határozottan fellépni az 
albérleti uzsora ellen. J a -
vasolták, hogy kezdemé-
nyezzék a pár t - és tanácsi 
szervek újabb, hatásosabb 
rendelet kibocsátását. 

Az üzemben a dolgozók 
lakásproblémáinak megol-
dását nemcsak az államtól 
vá r ják . A vállalati pár t -
bizottság a gazdasági ve-
zetőkkel karöl tve már évek 
óta szervezi az üzemi la-
kásépítési akciót. A válla-
lati nyereségből nagyobb 
összeget ford í tanak az épí-
tők segítésére. Kölcsönt ad-
nak, s így három év alatt 
40 vállalati dolgozót ju t ta t -
nak ú j lakáshoz. 

Az őszinteség, a szóki-
mondás jegyében beszélget-
tek a pártvezetők, s a m u n -
kásasszonyok. A társaik vé-
leményét is tolmácsoló 
munkások nem festették ró-
zsaszínűbbre sa já t életkö-
rülményeiket, mint amilye-
nek. De a hibákat sem tú-
lozták el. — Nagyon hasznos 
volt ez a tanácskozás, ame-
lyet a délutáni munkásgyű-
lésen szélesebb körben foly-
tat tak. Itt Győri Imre elv-
társ részletesen foglalkozott 
a munkások által felvetett 
kérdésekkel és tá jékoztat ta 
őket az időszerű bel- és kül-
politikai kérdésekről. 

Nagy Pál 

Pártnap — 
vasutasoknak 
Sípos Géza elvtárs tájékoztatója időszerű 

kérdésekről 

Szegeden működik — 
mint közismert — a három 
megyére ter jedő vasútigaz-
gatóság, amelyhez számos 
szolgálati hely tartozik. Sze-
ged fontos szerepet tölt be 
a vasút életében. A MÁV 
Szegedi Igazgatósága, vala-
mint a szegedi szolgálati 
helyek dolgozói számára 
tegnap, csütörtökön délután 
pártnapot ta r to t tak a MÁV 
Petőfi Sándor Művelődési 
Otthonában. Ott volt Kiss 
Károly. a MÁV Szegedi 
Igazgatóságának vezetője is. 

Virág Jánosnak, a vasúti 
pártbizottság t i tkárának 
megnyitója u tán Sípos Gé-
za elvtárs, az MSZMP 
Csongrád megyei végrehaj tó 
bizottságának tagja, az 
MSZMP Szeged városi bi-
zottságának első t i tkára 
tartott tájékoztatót az idő-
szerű bel- és külpolitikai 
kérdésekről. Válaszolt mind-
arra , ami a vasutas dolgo-
zókat is a legjobban é rdek-
li. Helyet kapot t a tá jékoz-
tatóban — egyebek között — 
a kommunis ta és munkás -
pártok moszkvai tanácsko-
zásának, s a megbeszélésen 

elfogadott dokumentumának 
a történelmi jelentősége. 

Tényekkel, adatokkal mu-
tatot t r á a tájékoztató az 
új gazdasági mechanizmus 
beveztése óta elért ered-
ményekre. s ezzel együtt a 
negat ívumokra is. Szegeden 
is az a helyzet, hogy a ter-
melékenység az e lmúlt idő-
szakban nem növekedett, 
hanem csőként. Ezzel szem-
ben áll,, hogy elosztani csak 
azt lehet, amit megterme-
lünk és ahogyan megtermel-
jük. Az á rakkal és a bérek-
kel kapcsolatosan merül t fel. 
hogy mit hoz a jövő? Min-
den anyagi jut tatásnak, bér -
emelésnek. szociális előreha-
ladásnak meg kell teremteni 
a gazdasági feltételeit. Az ú j 
mechanizmus eszköze ennek, 
ám a jövőben gazdaságosab-
ban, termelékenyebben kell 
dolgoznunk, hogy gyorsab-
ban lépjünk előre az é l e t - é s 
munkakörülmények további 
javításában, ami a cél. 

A pár tnap. ez a jól si-
került, közvetlen hangvéte-
lű konzultációs fórum Vi-
rág János zárszavával feje-
ződött be. 

Jó körülményeket 
biztosítanak a fiataloknak 

Tanácsülés a III. kerületben 

Soros ülését tegnap az 
alsóvárosi pártszervezet Rá-
kóczi utca 11. szám alatti 
helyiségében tar to t ta a sze-
gedi III. kerületi tanács. 
Markos Károly vb t i tkár 
előterjesztésében megtár-
gyalta a tanácsülés az ez 
évi költségvetés és fejleszté-
si a lap első félévi tel jesí té-
séről szóló jelentést, majd 
egyhangúlag jóváhagyta. 

Ezután dr. Bán Ferenc 
igazgatási osztályvezetőnek 
előterjesztésében vi ta t ta 
meg a tanácsülés Az i f júság 
helyzete a kerületben cím-
mel összeállított beszámolót, 
amely sokoldalúan tá r ta fel 
az eredményeket , s a még 
meglevő hiányosságokat. Ki-
te r jed t a beszámoló a cse-
csemő- és óvodáskorúak el-
látottságára, az ál talános-
és középiskolások tanulmá-
nyi előmenetelére, az üze-
mekben dolgozó f iatalok 
szakmai és politikai neve-
lésére, á l ta lában olyan kér -
désekre, amelyek összefüg-
gésben ál lnak a f iatalok 
mindennapi munkájáva l , a 
tanulással, a szórakozással. 
Megállapították, hogy az 
Alsóvárost, Móravárost és 
Mihálytelket felölelő III. 
kerületben is minden lehe-
tőséget biztosítanak, hogy 

a munkás- és parasztszár-
mazású fiatalok eredménye-
sen tanulhassanak tovább, 
szerezzenek mesterséget, t a -
lá l janak maguknak megfe-
lelő munkát . Üzemeink 
többségében a vállalatveze-
tés, a pár t és szakszervezeti 
vezetőségek nagy figyelmet 
szentelnek a f iatalkorú dol-
gozók üzemi és azon kívüli 
problémáinak megoldására. 
A munkahelyeken általában 
jó légkört teremtenek a f ia-
talok számára. Néhol azon-
ban egyes felnőttekből hi-
ányzik a kellő megértés és 
türelem az i f júmunkások 
iránt. 

Az előterjesztésben sze-
replő téma és sokoldalúsá-
gához mér ten szólalt fel a 
vi tában Bódi László ország-
gyűlési képviselő, dr. Tóth 
Péter ügyész, va lamint Szi-
lágyi Ferenc, a móravárosi 
pártszervezet t i tkára, to-
vábbá a tanácstagok: Borka 
Mihály, Kószó József, Rózsa 
István, Hernádi János, Szi-
ládi Sándor, Gyuris István, 
ö rdögh Mátyás, Nyitrai An-
tal. A vitát összefoglalóan 
adott az egyes kérdésekre 
választ dr. Bán Ferenc. Vé-
gül közérdekű bejelentést 
tett Gyuris István, Nyitrai 
Antal, Felhő József és Bor-
ka László. 

Ismét nyitva a Vaskapu 
A Vaskapunál folyó közös 

jugoszláv—román folyósza-
bályozásnál az erőmű-építés-
nél szerdán befejezték a 
régi Duna-meder teljes elre-
kesztését. A Duna ú t j á t 
földdel, kövekkel és 20 ezer 
darab 25 tonnás, külön erre 
a célra készült kő- és beton-
többel zárták el. A Duna 
elrekesztése után folytat ják 
az óriás erőmű szovjet 
gyártmányú, illetve szovjet 

tervek alapján készült tur- j 
bináinak szerelését 

Csütörtökön ismét meg-
nyílt az egy hete lezárt ha-
jóút a Vaskapunál, de im-
már a gátrendszer tíz napja 
felavatott román hajózsilip-
jén keresztül. (MTI) 

PÉNTEK, 
1969. AUGUSZTUS 15. 

_ vidéken 
ötvenmil l ió forintos költ-

séggel ú j gyárat épí t Máté-
szalkán a MOM. A munká-
latokat megkezdték, s a ter-
vek szerint a jövő év végén 
fejezik be. Az ú j üzem 400 
dolgozónak ad munkát . 
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